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ČESKO: O tom, co covid-19 dělá s psychickým zdravím, hovořil nedávno na XTV psychiatr a
bývalý primátor Prahy Pavel Bém. Epidemie prý vytváří „stav, kdy lidé se nechovají
normálně. Nechovají se zdravě, tak strašně se bojí o své zdraví.“ A není ani velkým
fanouškem nošení roušek. „Jestli si někdo myslí, že nošení roušek tu naši imunitu
podporuje, tak to tedy vůbec ne,“ řekl. „Jsou stavěni očkovaní proti neočkovaným,
promoření proti nepromořeným, výsledkem toho je růst té sociální paniky, psychózy.
Výsledkem toho je nezdraví společnosti. Covid s tím zamíchal hrozně,“ stěžoval si.
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Bém hovořil o závislostech v souvislosti s covidem-19. „Covid je hrozná věc. Jednak je to onemocnění
způsobené virem, který běžným, zdravým lidem toho moc nedělá. A nechci zabřednout do polemiky,
jestli je horší než chřipka. Pro mě je chřipka horší než covid. Ale je realitou, že pro spoustu lidí,
především ve starších věkových kategoriích a u těch predisponovaných nemocných, to může být
opravdu zabiják. Covid sám o sobě, tedy virus SARS-CoV-2 a onemocnění je děs,“ řekl bývalý
primátor a psychiatr.
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Ale ještě větší děs může být panika a „covidismus“, vypůjčil si Bém Klausův pojem. A to pak vytváří
emoční napětí v celé společnosti, která může přerůst až v davovou afektivní neurózu, nebo dokonce
psychózu. „Stav, kdy lidé se nechovají normálně. Nechovají se zdravě, tak strašně se bojí o své
zdraví,“ popsal tento stav. Vysvětlil, že starost o vlastní zdraví je správná, ale přílišná starost a z ní
vyplývající úzkost a stres jsou škodlivé.

Zmínil například neustálé mytí rukou nebo právě roušky. Ty jsou podle Béma někde důležité, a někde
dokonce nezbytné, ale „masivní zaplavení světa rouškami“ má podle něj negativní následky.
Například pro jeho profesi psychiatra, protože roušky maskují emoce vyjádřené v obličeji. Doplnil, že
tyto intervence jsou nadužívány a někdy i zneužívány, například před rokem a půl byly prý zneužity
politicky, a to, že nepřinášejí pro ochranu veřejného zdraví nic pozitivního.

Podle něj už na světě všichni vědí, že jak těžký průběh má pacient, záleží na funkci imunitního
systému. „Jestli si někdo myslí, že nošení roušek tu naši imunitu podporuje, tak to tedy vůbec ne,“
řekl a dodal, že dnes je větší nemocnost a vznikla spousta až patologických návyků, které nemají se
zdravím nic společného, nemluvě o růstu závislostí a psychických poruch.

Kromě toho covid změnil svět v tom, že některá základní práva daná ústavou jsou pošlapávána, myslí
si Bém. „Jsou stavěni očkovaní proti neočkovaným, promoření proti nepromořeným, výsledkem toho
je růst té sociální paniky, psychózy. Výsledkem toho je nezdraví společnosti. Covid s tím zamíchal
hrozně.“

Ordinace psychiatrů teď podle něho praskají ve švech, což dříve nebylo. A to způsobuje, že se péče
scvrkává na předepisování psychofarmak. Což Bém nepovažuje za dobré pro komplexní péči.
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